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Svar på spørgsmål fra Anni Matthiesen (V) stillet den 9. august 2021.  

Spørgsmål nr. 315: 

” I starten af juni 2021 meddelte indenrigs- og boligministeren i forbindelse med 

initiativ om evaluering af Kommunalreformen, at det er relevant at spørge, hvorvidt 

nogle af landets kommuner er blevet for store til at kunne samles i én fælles Kommune 

– særligt med afsæt i, at Strukturkommissionen i sin tid anbefalede et indbyggertal på 

30.000-50.000 per kommune. Hvad mener ministeren om, at Københavns Kommune 

har mere end 630.000 indbyggere?” 

Svar: 

Strukturkommissionen anbefalede i sin betænkning i 2004 en kommunestørrelse med 

indbyggertal på 30.000-50.000 ved eventuel gennemførelse af inddelingsændringer. 

Anbefalingen var blandt andet begrundet i hensyn til det lokale demokrati samt 

økonomisk og faglig bæredygtighed. 

I sin betænkning i 2004 angav Strukturkommissionen ligeledes, at kommissionen ikke 

fandt at kommuner, der på daværende tidspunkt havde et højt indbyggertal, skulle 

deles op. Baggrunden herfor var, at kommissionen vurderede, at princippet om ”ét 
bysamfund – én kommune” fortsat var centralt for den geografiske inddeling. 

Regeringen har taget initiativ til en evaluering af kommunalreformen. Evalueringen 

skal blandt andet undersøge udviklingen i lokaldemokratiet efter kommunalreformen. 

Med dannelsen af de større kommuner er det relevant at følge, hvordan borgerne 

oplever lokaldemokratiet. Forskere har løbende siden 2001 fulgt udviklingen i 

lokaldemokratiet, og en ny undersøgelse er ved at blive gennemført, som vil indgå i 

evalueringen.  

Med hensyn til spørgsmålet om evt. opdeling af kommuner har regeringen ingen 

planer om at tvinge kommuner til at splitte op. Det gælder også Københavns 

Kommune. Forslag herom skal i givet fald komme fra Borgerrepræsentationen. 
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